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Een beetje kleur 
bij een grijs 
verleden

De Bijlmerramp, de Deventer moordzaak: 
filmmakers zijn dol op het verbeelden van 
historische verhalen. Is het erg als de feiten 
daarbij niet altijd strikt worden gevolgd?

tekst Nienke Schipper

S
inds de hitserie The 
Crown is iedereen op-
eens een Brits-ko-
ningshuiskenner, en 
na Het Jaar van For-
tuyn denken mensen 
dat Mat Herben een 
olijke geschiedenisle-
raar is die graag vertelt 
over de politieke be-

sognes aan het begin van dit millennium. 
Waargebeurde verhalen dienen vaak als 
inspiratiebron voor serie- en filmmakers. 
Om zo’n verhaal goed te kunnen verfil-
men worden feiten regelmatig verdraaid, 
aangedikt of juist weggelaten. Voor kij-
kers is alleen niet altijd duidelijk waar 
feiten overgaan in fictie en dat is voer 
voor discussie.

Vorige week verscheen Rampvlucht, 
een thrillerserie over de nasleep van de 
Bijlmervliegramp, nu dertig jaar geleden. 
Daarin zijn ‘feiten en fictie vrijelijk ver-
mengd’, aldus de disclaimer aan het be-
gin. Zo is op echte archiefbeelden te zien 
hoe de Bijlmerflat brandde als een fakkel 
in de nacht nadat het vliegtuig zich in 
het gebouw had geboord. Maar het ver-
haal gaat vooral over de jaren erna: over 
verdwenen vrachtbrieven, mysterieuze 
ziektes van bewoners en de zoektocht 
van twee journalisten die ernstig worden 
tegengewerkt in hun pogingen de waar-
heid boven tafel te krijgen.
De serie was een enorm succes met kijk-
cijfers van boven de 1,3 miljoen en won 
dezelfde week nog een Gouden Kalf. 
Maar op de keuzes van de scenarioschrij-
ver kwam ook kritiek. Zo twitterde Zem-
bla-journalist Vincent Verweij dat het 
niet collega Volkskrant-journalist Pierre 
Heijboer was die de geluidsopnames ont-
ving nadat hij iemand had omgekocht, 
maar dat hij die zelf had ontvangen na 
een Wob-verzoek.

Historicus Beatrice de Graaf reageerde 
daarop met een tweet dat ze haar beden-
kingen kreeg bij de serie toen die werd 
aangekondigd als een ‘op feiten gebaseer-
de complotthriller’. “Dat faction-genre 
[een mengsel van het Engels fact en ficti-
on, red.]  is echt niet handig, zeker niet 
als het om zaken gaat waar mensen grote 
gevoelens en echte trauma’s bij hebben. 
Om dan zo met de geschiedenis om te 
springen?”

Wat zijn de risico’s van het mengen 
van feiten en fictie? Is het erg als fictie 
als feit wordt opgeslagen in het collectie-
ve geheugen? Vijf kenners reageren. 

Geschiedschrijving interview

Historicus Henri Beunders:  
‘Geschiedenis is literatuur’

Geschiedschrijving kan niet zonder fic-
tie, zegt historicus Henri Beunders. “Het 
hangt in tussen exacte wetenschap en 
kunst. Een verhaal gaat altijd om verbeel-
dingskracht. Je hebt woorden en beelden 
nodig om een gevoel over te brengen. De 
grootste geschiedschrijvers waren eigen-
lijk literaire figuren, die heel beeldend 
konden schrijven. Johan Huizinga trekt 
zijn lezers bijvoorbeeld in Herfsttij der 
Middeleeuwen dat tijdperk in, hij be-
schrijft het zo dat je even echt in het Di-
jon van de Middeleeuwen rondloopt.”

Een film kan grote invloed hebben op 
hoe we kijken naar historische gebeurte-
nissen. Een keerpunt in het vertellen van 
geschiedenisverhalen in films was Holo-
caust uit 1978 met Meryl Streep. “Dat 
was revolutionair omdat door die film de 
holocaust plotseling het centrum werd 
van de Tweede Wereldoorlog. Maar de 
film was pure fictie.”

Het gevaar dat door een film of serie 
gebeurtenissen verkeerd worden opge-
slagen in het collectieve geheugen ziet 
Beunders niet zo. “Het is altijd een strijd 
tussen wetenschappers, kunstenaars en 
televisiemakers welk beeld van het ver-
leden dominant wordt. Als mensen vin-
den dat het een waardeloos beeld is dat 
wordt neergezet van de Bijlmervlieg-
ramp dan moeten ze zelf maar een betere 
film maken.”

Een historische gebeurtenis is geen 
absolute waarheid, je kunt altijd van 
meerdere kanten naar het verleden kij-
ken, zegt Beunders. “Het is prima dat 
filmmakers zich vrijheden permitteren 
bij het vertellen van zo’n verhaal.”

Michael Leendertse, scenarioschrijver 
van Rampvlucht:  
‘Je moet comprimeren’

Een televisieserie of film is bij uitstek ge-
schikt om een historisch verhaal behap-
baar te maken, zegt Michael Leendertse. 
“Het is een samenvatting van een ge-
schiedenis die zich soms jaren heeft 
voortgesleept, zoals ook het geval is bij 
de nasleep van van de Bijlmervliegramp”, 
aldus de scenarioschrijver van de thriller-
serie Rampvlucht. “Het is niet gek dat 
burgers de zes jaar die het duurde niet 
helemaal kunnen overzien en duiden, en 
dan raakt zo’n verhaal je emotioneel 
minder dan een dramaserie kan doen. Je 
ziet vaak pas het hele plaatje als het 
wordt samengevoegd in drama.”

De filmmakers hebben vooraf goed 
nagedacht welk verhaal ze wilden vertel-
len, zegt Leendertse. Tijdens dat onder-
zoek werden eerst alle feiten en ontdek-
kingen in chronologische volgorde gezet, 
waarbij hij zich onder meer baseerde op 
verklaringen onder ede. Daarna koos hij 
samen met anderen welke gebeurtenis-
sen belangrijk waren. “Ik wilde het ver-
haal vertellen van het systeemfalen en 
daarbij koost ik het perspectief van de 
twee journalisten Vincent Dekker en 
Pierre Heijboer.”

Om het verhaal te comprimeren koos 
Leendertse voor het fictieve karakter van 
dierenarts Asha als stem van de bewo-
ners. “Ik wilde wel de pijn en het verdriet 
van de bewoners in beeld brengen, maar 
niet zo dat het terug te leiden was naar 
individuen.” Ook voor de twee journalis-
ten werden aanpassingen gedaan. “Die 
hebben inderdaad niet alles meegemaakt 
dat ik ze wel in de serie heb toegeschre-
ven. Het klopt dat Heijboer soms heeft 
betaald om informatie te krijgen, maar 
niet specifiek voor die geluidsopnames.”
De scène waarin onbekende Engelsspre-

kende mannen het huis van een El 
Al-medewerker overhoop halen omdat 
ze op zoek zijn naar the originals, ver-
moedelijk de vrachtbrieven, is gebaseerd 
op de verklaring van die medewerker tij-
dens de parlementaire enquête. “Die in-
val heeft plaatsgevonden. Maar omdat ik 
het verhaal wilde vertellen vanuit de 
twee journalisten, heb ik ervoor gekozen 
één van hen na afloop erbij te laten zijn. 
Dat soort aanpassingen vind ik geoor-
loofd omdat het een thriller is. Ik heb wel 
bij elke scène die fictief is afgewogen of 
het verantwoord was.”

Op de kritiek dat Rampvlucht bij-
draagt aan het vergroten van het wan-
trouwen tegen de overheid reageert 
Leendertse laconiek. “Die kloof is er ge-
woon en wordt voor een groot deel ver-
oorzaakt door de Haagse kliek zelf die de 
hele tijd maar blijft draaien. Je kunt niet 
ontkennen dat de nasleep van de ramp 
bezorgdheid heeft veroorzaakt én dat de 
politiek na onderzoek van journalisten 
de hele tijd moest toegeven dat het toch 
anders zat.

“Natuurlijk is er een verschil tussen 
beschouwende journalistiek en films. Ik 
wil als filmmaker dat het publiek de 
emotionele waarheid te zien krijgt, ik 
wil een gevoel overbrengen. Maar ik zal 
er voor waken dat ik enorme onwaarhe-
den in de serie stop om mijn punt te be-
vestigen. Ik wil mensen raken en ik krijg 
het idee dat kijkers nu wél snappen wat 
voor worsteling mensen toen hebben 
meegemaakt en wat er de hele tijd mis-
gaat met die Haagse bubbel. Ik hoop dat 
als mensen deze serie hebben uitgeke-
ken dat ze denken ‘dit moet beter’. Of je 
nou een burger bent of een bestuurder in 
Den Haag.”

‘Een historische 
gebeurtenis is geen 
absolute waarheid, je 
kunt het verleden 
altijd van meerdere 
kanten bekijken’

historicus Henri Beunders


